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Na zboru delavcev v Elanu
je govoril glavni direktor Dolfe Vojsk

O gospodarskem položaju v svetu, 
v Jugoslaviji in Elanu

G la v n i  d i r e k t o r  m ed  g o v o ro m  n a  zb o ru

Leto dni je  tega, ka r  smo 
na takem  zboru delavcev 
ocenjevali gospodarski po- 
lo ia j in Elan v njem. Naia  
ocena je  bila, da bo v letu  
1981 gospodarski po lo ia j 
te ta k  in da bo zahteval od  
nas izredne napore. Nismo 
se zmotili. Poloiaj je  celo 
resnejši od naših predvide
vanj.

Ko j e  v svo jem  govoru  
ocenil s ta n je  v sve tu , j e  
tov. d ir e k to r  poudaril, da j e  
p rep a d  m e d  gospodarsko  
ra zv itim i in n e ra zv itim i d r 
ža va m i vedno večji. To se 
ka že  p o  narodnem  d ohodku  
na preb iva lca , k i j e  v izred 
nem  razkoraku . Pri tem  so 
p riza d e te  p red vsem  dežele  
v razvoju. Posledica takega  
razm erja  sta  ve lika  nezapo 
s lenost in ve lika  in flacija  Se 
posebej v n erazv itih  drža 
vah, z  vsem i svo jim i p o s le 
dicam i, z ekspanzijo  cen, 
nazadovan jem  in ves tic ij  in 
trgovine. Tako  se države  
zapirajo v svo j krog, vsaka  
hoče zašč ititi  svojo  dom ačo  
industrijo  in p o sp eševa ti 
izvoz.

K red itna  razm erja  v s v e 
tu so s tra h o v ito  zah tevna . 
Z a d o lžitve  š ib k ih  gospodar
s tev  so z  n ep o kr itim i k re 
d iti ogrom ne in p r i  takem  
stan ju  p r ih a ja  do tragičn ih  
notran jih  razm ejitev . Pri

tem so opazna velika va
lutna nihanja, dolar pa ta 
valutna razmerja diktira.

Tako splošno ocenjeno  
stanje v svetu vpliva na na

cionalna gospodarstva, ta 
ko tudi na naše, jugoslo 
vansko. Pri tem je  odvisno, 
kako se kaka država ob
naša v svojem notranjem

gospodarskem življenju, kar  
postane sestavni del m ed
narodnega gospodarskega 
življenja. Se pravi, vsi go 
spodarski problem i so vse 
bolj svetovni problemi. Ta
ko stanje zadnjih nekaj let 
j e  bilo v p rid  razvitim  drža
vam, k jer se na eni strani 
koncentrira ogromno bo
gastvo, na drugi pa izredno 
siromaštvo, kar prinaša s 
seboj tudi politične posle 
dice, ki j im  niso kos n iti v 
Organizaciji združenih na
rodov. Skupina 122 neuvr
ščenih držav se skuša tem 
pritiskom  upreti s kupaj iz
delanimi programi.

N jihov glas bodo »močni« 
morali upoštevati, sicer 
lahko pride do večjih ka 
tastrof.

O stanju v Jugoslaviji v 
tem  okviru  smo vsi dobro ob
veščeni preko sredstev ja v 
nega obveščanja. Tudi naše 
gospodarsko stanje je  iz
redno težko, predvsem  v 
tem, ker ne moremo zapreti 
uvoznih poti, izvoz pa je  
prešibak. To nesorazmerje 
prinaša nič koliko težav in 
slabša našo gospodarsko  

Nadaljevanje na 2. strani

Na ogledu Elana je bilo blizu 500 ljudi
Ze po tradiciji je vsako prvo 

delovno soboto v mesecu ok
tobru Elan odprt širši javno 
sti. T ako  je bilo tudi letos.

Kljub mnogim obiskom pre
ko celega leta, je ta dan n a j 
primernejši za ogled, ker nudi 
obiskovalcem mnogo ve? mož
nosti kot sicer.

Tehniki in inženirji, strokov
ni kadri, vodijo skupine po celi 
tovarni, kar  pri običajnih 
obiskih ni primer. Tem  se 
pokaže le del proizvodnega 
ciklusa smuči in čolnov.

Obiskovalci so v glavnem iz 
vrst mladine, ki se zanima za 
šport, pa tudi starejših, ki se 
nikakor ne morejo načuditi 
tako hitremu razvoju E lana v 
teh 36 letih. Veliko pa je med 
njimi tudi svojcev naših zapo
slenih delavcev, mož, žena, 
otrok in sorodnikov, ki želijo 
videti, v kakšnih delovnih 
pogojih njihovi domači delajo.

Med obiskovalci pa je tudi 
nekaj takih, ki se na proiz
vodnjo razumejo, zanimajo 
jih stroji, naprave in tehnolo
gija dela, zaščitne in higien
ske naprave in drugo.

Tako  ogled Elana nudi vsa
kemu nekaj. Za sam Elan pa je 
to tudi koristno. Če ni reklam
nega značaja, pa je to velikega 
pomena pri spoznavanju pro
izvajalca in potrošnika. k . S.

O g led  p r o iz v o d n ih  o b r a to v  p o d  s t r o k o v n im  v o d s tv o m



Zbor delavcev v Elanu
Nadaljevanje s 1. strani 
moč. Iz tega razloga velja 
prepoved uvoza materialov, 
m ed njim i izdelkov Uroke  

potrošnje ter m ed  tem i tudi 
tistih, k i so pom em bni za 
Elan ko t npr. sm učarskih  
vezi, očal, jader, na iih  sm u
či in B m c e  in drugih. Pro
blemi, s katerm i se v tej 
situaciji srečujemo so zelo, 
zelo veliki in nekateri p ra k 
tično nerešljivi.

Če samo omenim o p ro 
blem Brnce, nam bo tukaj 
na tržišču prim anjkovalo  
smuči, tam pa se nam za
loge kopičijo in bomo imeli 
izgubo. Ker ne bomo imeli 
vezi, bo prodaja smuči v J u 
goslaviji tudi občutno  
manjša, kar pomeni, da se 
bomo skupno ko t Elan in 
TOZD sm uči slabše odre
zali. Na področju čolnov ni 
uvoza m otorjev, tudi za de
vize j ih  nihče sam ne more 
kupiti, ker tudi prodaje iz 
konsignacije ni. Hitro smo 
se preusm erili, letos smo 
bili k sreči razprodani, zato 
planiram o za drugo leto p o 
poln izpad m otornih čol
nov. Če pa ne bo jader, če 
ne bo motorjev, če ne bo 
tega in drugega, bomo imeli 
velike probleme.

lA in sk o  leto j e  g lavni di
rek tor  o tem govoril in opo
zoril na situacijo, ki ne bo 
tako enostavna. Dokler ima 
vsak posam eznik dober 
osebni dohodek, se obnaša, 
ko t da ga vse skupaj nič ne 
briga, vendar moramo ie  v 
letošnjem letu pričakovati, 
da bomo imeli dosti večje 
probleme, zlasti še z m a
terialom. Za septem ber smo 
dobili le 1/3 planiranih  
uvoznih pravic za m ateri
ale, predvsem  za smučarijo. 
To moramo razdeliti, kakor  
vemo in znamo. Upamo, da 
septem bra in verjetno tudi 
oktobra še ne bomo usta 
vljali proizvodnje, razen za 
kakšno  m alenkost. Če pa 
bo situacija taka tudi v 
bodoče, bodo zaloge vedno 
m anjše in nam bodo začeli 
materiali prim anjkovati. 
Tako ne bi sm eli biti p re 
senečeni, sitni, tečni, če bo 
treba delati v soboto ali 
nedeljo, medtem ko sredi 
tedna dela ne bo.

Opozoriti moramo, da so 
nam stroški v letošnjem  
letu strahovito  porasli. 
Elan se ni mogel obraniti 
porasta stroškov, ko t seiega  
sleherni tudi doma ni m o 
gel, razen določen del z 
varčevanjem. N ekaj se da 
privarčevati, vsega se ne 
da. Mi smo na tem področju  
naredili premalo. Ljudje se 
obnašamo tako, ka ko r da bi 
imeli ie  vsega dovolj. S tro š 
ki so strahovito  porasli od  
lanskega leta na letos, od  
cene lesa do robnikov in 
drugo.

Osebni dohodki.

lA insko le to  so b ru tto  
o se b n i d o h o d k i  v tem času

znašali eno milijardo in po l 
mesečno, letos zadnja dva  
meseca ie  2 milijardi, vsak  
mesec moramo im eti 2 
milijardi, zato da iivim o. 
Ljudje se preveč kra tkoroč
no obnašamo in mislimo  
dejansko samo na svojo  
plačo.

Celotni letošnji dohodek  
bo znesel p rib liino  300 m i
lijard S  din. Na nek način  
moramo prodati za 200 
m ilijard pod takim i ali dru 
gačnim i pogoji. To ni tako  
enostavno. Prodaja pa nam  
iz vseh prej navedenih  
razlogov upada. Firme 
Kneissl ni več, s tem da 
bodo stare smuči vse p re 
delali, Fischer ima še vedno 
probleme in vsi drugi tudi. 
Delnic tudi ni več. Mali 
proizvajalci so več ali m anj 
vsi zaprli proizvodnjo. Elan 

je  bil lansko leto še popol
noma razprodan. V letoš
njem letu moramo reči, da 
v nekaterih tipih smuči ni 
več. Takšen bo razvoj še 
naprej, zato bomo imeli še 
hude probleme. Mi nismo 
popuščali v cenah. K onku 
renti poceni prodajajo sm u
či, zato ima Elan dosti 
velike cenovne probleme. 
Mi bomo morali v p r i
hodnjem letu z nekaterim i 
cenami popustiti, namesto  
da bi j ih  povečali.

Nismo sigurni, kako  bomo 
m aterial dobivali — gre za 
to in boriti se moramo za 
to, da bi m i zadnji ali pa  
najm anj ustavljali p ro 
izvodnjo. Ustavljali pa jo  
bomo, če bo stanje tako, 
kot ka ie  zdaj.

Podobno je  tudi drugje, 
kupna moč pada in s tem  
moramo pričakovati, da 
bodo take artikle, ko t so 
naši, ljudje m anj kupovali. 
Prodaja smuči se j e  že 
lansko leto tudi v Jugosla
viji začela ustavljati. Po
dobno je  tudi s čolni, m ed
tem, ko letalsko pro izvod 
njo lahko prodamo že za 
1983. leto. Za 1982. leto 
imamo praktično razproda
no telovadno orodje.

Znano je , da j e  prepo
vedana gradnja nekaterih  
objektov. To se bo z dolo
čenim zam ikom , recimo  
enega, dveh let začelo p o 
znati na področju telovad
nega oroaja. To pomeni, da 
ne moremo m irno spati, da 
nihče ne more hoditi v 
službo samo tistih  8 ur na 
dan. To velja ne le za de
lavce za strojem, am pak  
tudi za vse pripravljalne  
sluibe. Stanje v tovarni, 
razum evanje za delo in pa  
odnos do dela so slabši, ko t 
so bili in so nezadovoljivi. 
Če bomo šli po tej poti, da 
sami o svoji usodi ne 
razmišljamo, se bomo čez 
tri, štiri leta dejansko vpra
šali, kaj bomo še delali. Ta 
odnos mora biti drugačen. 
Ixihko rečemo, da je  stanje  
iz leta v leto slabše. Vsak se 
bori za prvice, im eti hoče 
več, hoče im eti tudi višji

osebni dohodek. Toda tisti, 
ki tako delečo, bodo morali 
povedati tudi, od kod. N i
mamo perspektive, če ljud
je  ne bodo tudi več in bolj 
mislili na tovarno. Tudi iz 
izkušenj vemo, da se da 
popoldan doma zaslutiti, 
nekateri pri nas popoldan  
odlično zaslužijo m  popol
dan tudi odlično delajo. 
Am pak kaj delajo dopol
dan, to j e  pa  drugo vpra
šanje. Nihče se ne zaveda, 
da lahko popoldan samo za
radi tega »fiiša«, ke r  je  so 
cialno zavarovan v delovni 
organizaciji. Zavedajte se, 
da smo vsi odvisni od do
poldanskega dela, čeprav 
se da popoldan več zaslu- 
iiti. Ko bo v osnovni za 
poslitv i začelo slabo iti, 
tudi dodatne zaposlitve ne 
bo, ker ne bo tistih , k i bi jo  
lahko plačevali. Na sluibo  
je  treba misliti, predvsem  
pa morajo nanjo m isliti 
tisti, k i mortyo karkoli p r i
pravljati, prodajo, p ro 
izvodnjo ali karkoli. Žal mi 
j e  tistih , k i j ih  glava boli in 
izgubljajo iivce, da bi naj
raje vse pustili in šli, ker se 
z ljudmi ne da nič več nare
diti. Poglejte, kdaj se ure
dite, poglejte, kdaj zaklju 
čite delo, poglejte stalne 
prito ibe  zaradi previsokih  
norm. Saj ste vsi zdravi, 
zreli ljudje, pa si dajte to

enkrat dopovedati. To je  
stanje, k i ne m ore dolgo 
trajati. Gre za delovni čas, 
ki bi ga morali drugače iz 
koristiti. Vsakodnevno p re 
majhno delo nas tepe, prav  
tako pa odnos do materiala. 
Kaj boste rekli v opravičilo  
za vse to, ko bomo morali 
vgrajevati slabše materiale, 
če bomo hoteli sploh delati. 
Prodali bomo samo tisto, 
ka r bomo naredili. Od tega 
bomo morali iiveti. Pred
vsem pa s slabim delom ne 
bomo m ogli slediti nobe
nemu povišanju iivljenj- 
skih  stroškov.

Zato mislim , da s tega 
sestanka, iz tega splošnega 
opozorila, ki ga bodo nato  
obravnavale posam ezne de
lovne skupine, ko t pristn i 
in pošteni ljudje, pošteni 
driavljan i odgovorite, kam  
to pelje in ali ste prip rav 
ljeni drugače delati.

Naša slaba stran je  de
lovna disciplina.

Druga stvar, o kateri 
nikoli ne govorim o, pa je  
naša kvaliteta . V smučariji 
so v letošnjem  letu za 
35.000 parov smuči v za
ostanku. Z aka j? Zaradi nas 
samih, zaradi vzroka, k i ga 
moramo prizna ti t.j. k va 
litete. Vsakdo ima lahko  
pravice, če ima neke dolž
nosti, če nekaj naredi, če ni

Predaeonl



treba za njim  stati, da bo 
nekaj naredil.

Za drugo leto mora vsak 
n a i TOZD im eti pozitiven  
finančni rezultat. To se 
pravi, da moramo plan  vi
soko postaviti, (e  hočemo, 
da bomo to preživeli. Če ho
čemo to narediti, moramo  
prodajo povečati in če ho
čemo prodajo povečati — 
moramo izpolniti vse pogo
je , sicer ne bomo mogli 
zagotoviti tistega norm al
nega življenja, k i bi ga radi 
imeli.

Izvažam o premalo. Letos 
se nam je  izvoz nekoliko  
ustavil zaradi svetovne si
tuacije. Odločili smo se, da 
bomo več, samo polovico  
sredstev, k i j ih  bomo imeli 
na razpolago za investicije  
v resnici investirali, drugo 
polovico bomo dali v obrat
na sredstva, ke r  denarja za 
sproti manjka. Pri sred
stvih  skupne porabe pa smo 
se odločili, da bomo pred 
lagali, da od sredstev, k i j ih  
bomo imeli na razpolago za 
skupno porabo, 90 % nam e
nimo za stanovanjske kre 
dite oz. za stanovanja t j .  
za reševanje stanovanjske  
problem atike. Seveda s p o 
gojem (to j e  le eden izm ed  
pogojev), da pri stalnih ce
nah na posam ezni proizvod  
prihranim o vsaj 0,5 % m a
teriala. Letos bomo za m a
teriale porabili nekaj čez 60 
m ilijard sredstev. Ogromen 
izpad j e  p ri smučeh II. vrste 
in zaradi drugih napak, ki 
j ih  povzročajo posam ez
niki.

Na zaključku naj rečem, 
da ni drugega izhoda, kot 
da bolje delamo. Ne samo 
za Elan, za celo Jugoslavi
jo. Postaviti se moramo na 
svoje noge in to se lahko  
samo z boljSim delom, pa ne 
samo delavcev za strojem, 
am pak nas vseh. Nič bolje

niso pripravljene priprav
ljalne službe ko t delavci na 
svojih delovnih m estih. Pri
bližno tri četrtine svojih  
obveznosti izpolnjujemo. 
To je  slabo, to j e  na daljši 
čas nevzdržno. Na delov
nih skupinah se odločite, 
da bomo drugače delali, 
sicer bo prišlo do hudih 
posledic.

K ar se zaposlovanja tiče, 
sedaj sprejemamo ljudi sa
mo za določen čas, izjem o
ma kje Se koga drugega  —  
ko likor j ih  potrebujem o v 
z im ski sezoni poleg stalno  
zaposlenih. Tega se bomo 
držali tudi v bodoče razen 
stalno zaposlenih. Predvi
doma kakšnega večjega za
poslovanja ne bo, razen v 
vzdrževanju. Seveda dobre 
delavce iščemo in bodo še 
vedno dobili mesto.

Ce bi imeli več samoza
vesti in več samodiscipline, 
boljši odnos do dela, potem  
Elan ne bi sm el im eti p ro 
blemov, tudi kasneje ne. Mi 
imamo m ožnosti in te m ož
nosti moramo izkoristiti, 
da bomo še naprej delali 
ko t športna dvorana, s tem  
da iščemo tudi druge a r tik 
le. Upajmo, da nam bo na 
nekaterih  področjih tudi 
uspelo v skladu z našo 
opremljenostjo, tako da bo
mo vsi še naprej lahko  
imeli dober kos kruha. Za 
Elan se ne more reči, da 
nam je  standard v tem času 
kaj dosti padel. D okler ne 
bo večjih razlik v osebnem  
dohodku, boljših delavcev  
ne morem o boljše nagradi
ti, slabših pa udariti. Do
k ler tega ne bo, tudi večje 
proizvodnje ne bo.

Naš osnovni kruh je  v tej 
tovarni. Od tega j e  odvisna  
naša usoda in tudi usoda 
naših družin. Če hočemo 
naprej vsi dobro živeti, bo
mo v Elanu morali začeti 
drugače delati.

Javna telefonska govorilnica
Nenehno zvonenje na pultu 

naročniške telefonske cen tra 
le, ki obremenjuje posl uže val- 
ca telefonske centrale, tov. 
Vido in tov. Tončka, nam je 
narekovalo, da delo posluže- 
Valcev naročniške telefonske 
centrale racionaliziramo. Poleg 
zunanjih, v telefonski centrali 
dodatno Se mi obremenjujemo 
posluževalca s svojimi željami 
in nestrpnostjo, kadar naro 
čamo zunanje telefonske zve
ze. Večina naročil za zunanje 
telefonske zveze je službenega 
značaja, nekaj pa je tudi 
privatnih, saj je naSe življenje 
tako, da ima vsak človek tudi 
privatne dolžnosti, pa naj so v 
svojo aji družbeno korist.

Analiza, s katero smo skuša- 
li racionalizirati delovanje 
telefonskega prometa, nam je 
narekovala naslednje ukrepe:

— javne telefonske zveze z 
novim telefonskim kablom iz 
Radovljice do Begunj

-  upravičenost telefonskih 
naročnikov do direktnega izbi
ranja v javni telefonski pro
met

— javna telefonska govo
rilnica

Investicija s telefonskim 
kablom iz avtomatske telefon
ske centrale v Radovljici do 
naročnika, telefonske centrale 
v ELAN, je bila realizirana v 
mesecu avgustu. S to investi
cijo, v katero smo Elanovci 
investirali 50%, so dobili k ra 
jani Begunj tudi nekaj pri
ključkov, z dograditvijo d ruž 
benega centra v Begunjah pa 
se bodo sprostile možnosti za 
pridobitev večjega Števila tele
fonskih naročnikov v krajevni 
skupnosti Begunje. Za tovarno 
ELAN so se za sedaj z novimi 
|)etnajstimi vodi razbremenile 
zapore dohodnemu in odhod
nemu telefonskemu prometu. 
Sprostile so se dovolj velike 
kapacitete za direktno izbi
ranje v javni telefonski pro
met upravičencev internih 
telefonskih uporabnikov. Z 
novimi telefonskimi linijami 
smo dobili poleg obstoječe 
klicne številke za ELAN — 
75010 tudi 74671, ki bo tudi v 
novem telefonskem imeniku.

Za direktno izbiranje v javni 
telefonski promet so upravi
čene službe in individualna 
delovna mesta predvsem za 
razbremenitev' posluževalcev z 
namenom razbremeniti poslu- 

ževalce v naročniški telefonski 
centrali in za možnosti uspeš
nejšega interveniranja za n u j 
ne pozive.

Upravičenci direktnega iz
biranja so predvsem službe s 
številnimi potrebami in s ta l 
nimi poslovnimi partnerji. 
T renu tn ih  upravičencev je 28, 
kar pa se bo uravnavalo v 
nadalje glede na stroške, ki v 
nobenem primeru vsled tega 
ukrepa ne smejo naraščati.

Da bi lahko urejali n a jn u j 
nejše potrebe, predvsem pri
vatnega pomena, s telefonski
mi vezami v dopoldanskem, 
popoldanskem in nočnem 
času, smo se dogovorili s P T T  
v K ran ju ,  da nam montira 
telefonsko govorilnico. Tele 
fonska govorilnica je nam enje
na predvsem za potrebe delav
cev ELAN, krajanov Begunj 
in za kupce, ki prihajajo v 
naSo trgovino. Govorilnica 
nam bo dobro služila le, v

kolikor jo bomo koristno in 
pravilno uporabljali in je ne 
bomo poškodovali.

Za posluževanje v javni 
telefonski govorilnici ni po
trebno imeti posebnih navodil. 
Potrebno je le, da imamo 
nekaj kovancev po 2 . - 5 .  — 
ali 10.— din. Delovanje je 
vidno prikazano na samem 
telefonskem aparatu .  V koli
kor pa se ne znajdemo, pa 
poprosimo dežurnega gasilca, 
da nam bo pomagal.

Z zgoraj opisanimi posegi 
smo racionalizirali delovanje v 
telefonskem prom etu za to 
varno ELAN, istočasno pa 
doprinesli nekaj tudi za k ra ja 
ne Begunj.

Vsi zaposleni smo dolžni 
racionalno uporabljati sred
stva v telefonskem prometu, 
kakor tudi skrbeti za zmanjše
vanje stroškov telefonskega 
prometa. Podatek, da smo za 
mesec julij plačali 141.718,90 
dinarjev telefonske naročnine, 
nas bo zanesljivo prepričal, da 
je predhodno napotilo po
trebno spoštovati.

V in k o  S e lč an

0 novi tovarniški ograji

N o v a  o g r a ja  in  s k la d iš č e  te lo v a d n e g a  o ro d ja

V letu 1979 je ELAN odku
pil med drugim tudi vse par 
cele na severni strani, ki so 
bile po veljavnem urbanistič
nem načrtu  rezervirane za 
industrijsko cono.

Skupna površina teh parcel 
je bila 11.185 k v. m. Kot je  iz 
posnetka razvidno, stoji na 
tem delu že novo zgrajeno 
skladišče športnih orodij. Ostali 
prostor pa z zunanjo uredit
vijo, ki je  še v teku, dobiva 
novo podobo.

Postavljena je nova tovar
niška ograja, ki se ob cesti 
proti Begunjam nadaljuje v 
enaki izvedbi kot je bila obsto
ječa, le da je na zahtevo var
nostnih organov višja. Na se
verni strani zemljišča je ograja 
odmaknjena od lokalne ceste 
oz. poti za 20 m proti jugu. Ta 
zamaknitev je po soglasju 
K om unalne interesne skup
nosti potrebna za eventuelno 
novo cesto proti osnovni šoli 
in za zeleni pas med naseljeni 
in tovarno.

ELAN je s tako prestavlje
no ograjo pridobil ca. 9.300

kvadratnih metrov koristne 
površine, ki je deloma že spla- 
nirana in bo, ko se bo čez zimo 
še naravno utrdila, prihodnje 
leto dokončno urejena.

T a  prostor je v bodoče pred
viden za skladišče lesa na pro
stem in za pripravo lesa, ki se 
bo postopoma preselila iz se
danjih  prostorov.

Na sedanjem prostoru skla
dišča lesa pa bomo na ta način 
sprostili tako nujno potrebno 
lokacijo za gradnjo in širje
nje obratov TOZD Športna 
orodja.

T o n e  V o lč a n še k

S



Dodelava prezračevanja 
v površinski obdelavi smuči

Posvet s predstavniki avstrijske koroške smučarske zveze

Č la n i  k r e d i tn e g a  o d b o r a  S IS  za  e k o n o m s k e  o d n o se  s tu j in o  
t e r  p r e d s ta v n ik i  N a r o d n e  b a n k e  S lo v e n i je  in  L ju b l j a n s k e  
b a n k e

Sindikalni
izobraževalni center 
v Šlandrovem domu

Delovni pogoji zaposlenih 
delavcev v površinski obdelavi 
smuči, zlasti še v lakirnicah, so 
bili vrsto let izredno problem a
tični. S prostorsko razširitvijo 
ob rekonstrukciji proizvodnje 
smuči v letu 1979 so se le-ti še 
bistveno poslabšali. Vzrok za 
to  je  predvsem v prostorski 
razširitvi lakirnic in sušilnic, 
pri tem pa se obseg prezrače
vanja ni povečal. Vzporedno 
z izredno slabimi delovnimi 
pogoji je bila visoka koncen
tracija hlapov od lakov proble
matična tudi s stališča požar
ne varnosti. Zaradi navede
nega so se že v času same 
rekonstrukcije leta 1979 priče
le priprave za dodelavo in ten 
zivnega prezračevanja lakirnic 
in sušilnic proizvodnje smuči. 
Za reševanje celotne proble
matike je bil imenovan s tro 
kovni team, katerega naloga je 
bilo reševanje vseh ak tivno 
sti, ki so so pojavile pri do 
delavi prezračevanja in tehno 
logiji samega lakiranja smuči. 
Z ozirom na zahtevnost nalo 
ge, je bil že v samem začetku v 
akcijo vključen projektni biro 
TOZD KLIMA pri IM P -  
PR O M O NT iz Ljubljane.

Z ozirom na končni cilj je 
bila celotna akcija — dodelava 
prezračevanja — usmerjena 
predvsem v:

— zboljšanje delovnih po
gojev;

— čim bolje izkoristiti do 
ločeno energijo ogrevanja;

— zadovoljiti tehnološkim 
zahtevam lakiranja smuči.

Delovni pogoji zaposlenih 
delavcev so se z ozirom na 
koncentracijo hlapov zboljšali 
na zadovoljivo raven. Za po
trditev tega bodo naknadno 
izdelane še meritve mikrokli
me. D odatno  je bilo v obeh 
lakirnicah in sušilnicah insta 
liranega ca. 25000 kub. m 
odvoda nasičenega zraka in 
ravno toliko dovoda svežega 
zraka. Iz izdelane analize je 
razvidno, da se na delovnih 
mestih (v vseh lakirnicah) 
zamenja nasičeni zrak s sve
žim ca. 15 k ra t  v eni uri.

Za izkoristek vložene ener
gije imajo naprave za odvod

U R E D N IŠ K I ODBOR: Dol
har  Brane, Brejc Nuša, Knafelj 
Slavko, Kolman Barbara, Kos 
M arjan , S tare  Anton, Urbanc 
Janez, Vrhunc Anton, odgo
vorni urednik Knafelj Slavko. 
Naša smučina šteje med proiz
vode 7. tč. I. odst. ■ 36. člena 
Zakona o obdavčevanju proiz
vodov in storitev v prometu, 
za katera se ne plačuje tem elj
ni davek od prometa proizvo
dov. (Mnenje republiškega se
k re taria ta  za prosveto in ku l
turo  SR Slovenije, št. 421-7-72).

nasičenega zraka montirane 
rekorcvperativne sekcije, v k a te 
rih osta ja preko 50 % odvedene 
toplote, katera  se ponovno 
uporabi pri ogrevanju svežega 
zraka. Naslednja aktivnost s 
področja varčevanja energije 
je bilo znižanje stropa v sušil
nici I. na ca. 2,7 m višine, kar 
pomeni za ca. 40 % m zm anjša
nja  prostora in s tem v zvezi 
zmanjšanje potrebnega ogre
vanja. Navedeni postavki nam 
po grobih ekonomskih izraču
nih v 5 letih povrneta stroške 
investicije' pri stroških ogreva
nja (izračun je izdelan na 
osnovi cen goriva v začetku 
letošnjega leta).

Za zagotovitev navedenih 
zahtev je bilo potrebno prido
biti ustrezne prostorske k apa 
citete. T e  so bile pridobljene z 
adaptacijo obstoječe strojnice 
in dozidavo nove v sredini 
severnega dela hale B.

Poleg navedenega, so bila 
v sami površinski obdelavi 
opravljena še druga dela, z 
rezultati katerih  pa nismo 
zadovoljni. Najbolj proble
matična je kvalite ta zam enja
ve vrat v površinski obdelavi.

V ra ta  so bila zamenjana s 
ciljem boljšega tesnenja proti 
vstopu zunanjega zraka in s 
tem vzporedno prahu v pro
store površinske obdelave 
smuči. Konstrukcijski načrti 
so bili na osnovi tehnoloških 
zahtev izdelani v Elanu. Izde
lava vrat pa je bila izdelana v 
kooperaciji (KOP Kranj) . Z 
ozirom na problematiko, že 
teče akcija za dopolnitev kon
strukcijske dokumentacije, na 
osnovi katere bo potrebna 
dodelava v TOZD Vzdrževa-

Rokovno je celotna akcija 
s predpripravami tekla med 
kolektivnim dopustom. Z ozi
rom na obseg del je bilo za 
realizacijo izredno malo raz
položljivega časa. Da se je 
celotni obseg del zaključil 
uspešno, gre velika zasluga 
strokovnim delavcem TOZD 
Vzdrževanje.

Po stroškovni plati je celot
na investicija znašala ca. 
8.000.000. — din, kar  znese z 
ozirom na program prekorači
tev za ca. 35%. Navedena 
prekoračitev se delno nanaša 
na povečan obseg del (priprava 
sanitarne vode, montaže 
požarnih naprav v sušilnici I.) 
delno pa na povečan obseg del 
pri montaži samega prezrače
vanja.

Po grobi analizi celotne 
akcije dodelave prezračevanja 
v površinski obdelavi smuči 
lahko zaključimo, da je celot
na akcija kljub pomanjklji
vostim uspela in da smo z do 
seženimi rezultati lahko zado
voljni.

V in k o  J e r a l a

Radovljica, 4. septembra
Predsednik RS ZS Slovenije 

Vinko Hafner je v petek v pri
sotnosti številnih predstavni
kov občinskih sindikalnih sve
tov, republiškega sindikalnega 
sveta, občine Radovljica ter 
novinarjev otvoril prenovljeni 
Šlandrov dom v Radovljici, ki 
bo odslej republiški izobraže
valni sindikalni center. Izrazil 
je prepričanje, da je 32 milijo
nov dinarjev, kolikor je veljala 
investicija dobro naloženih. 
»Naj postane Šlandrov dom 
res dom sindikalnih delavcev, 
ne le privilegij sindikalnih 
funkcionarjev,« je poudaril 
Vinko Hafner. Za to smo odgo
vorni vsi prisotni in m alošte
vilni kolektiv, ki bo poskrbel 
za domače počutje udeležen
cev različnih oblik družbeno
političnega usposabljanja.

»14. septembra začnemo z 
delom,« je  na naše vprašanje 
odgovoril Zdravko T roha, di
rektor centra za družbenopoli
tično usposabljanje pri RS 
ZSS. »Dva meseca se bodo izo

braževali udeleženci 27. poli
tične šole. Poleg te oblike 
bomo usposabljali delavce re
publiških odborov, svetov, ob 
činska vodstva, za potrebe 
splošne ljudske obrambe, re
kreacije in drugo. V okviru 
prostorskih možnosti, v domu 
so tri predavalnice te r  60 ležišč 
v 25 sobah, bodo dom lahko 
uporabljale tudi delovne orga
nizacije, občinski sindikalni 
svet ter  druge družbenopoli
tične organizacije, delavska 
univerza in drugi zainteresira
ni. Center je  opremljen z mo
dernimi avdiovizuelnimi sred
stvi, šolsko televizijo, kar bo 
nedvomno dvignilo kvaliteto 
družbenopolitičnega usposab
ljanja.«

V sindikalnem centru  si 
bodo prizadevali za čimvečjo 
zasedenost kapacitet, saj želijo 
poslovati rentabilno, kar  po
meni da mora biti v domu 
povprečno 40 do 60 udeležen
cev dnevno.

Majda Odar



Vojska brezdelnežev
POSLOVNA POLITIKA 
IX. NOV. 80

Ta ocena bo delovala nepri
jetno in za mnoga ušesa pre
strogo: V inozemstvu pred
stavlja naše gospodarstvo cela 
vojska brezdelnežev.

S to ugotovitvijo bomo iz
zvali prav gotovo revolt. Prav 
to nam je na nek način tudi 
namen. Zdi se nam, da je zares 
prišel čas, da se o nekaterih 
pojavih govori skrajno odprto, 
pa če je treba tudi grobo. Zares 
se vse preveč srečujemo z ve
likimi težavami na mednarod
nem tržišču in to s težavami, ki 
nam jih povzroča naša zunanje
trgovinska mreža.

Da bi vznemirjenega bralca 
v začetku tega teksta vzpodbu
dili, da o tem problemu raz
mišlja, mu ponujamo nekoliko 
številčnih pokazateljev.

Do pred nekaj leti smo imeli 
1.600 organizacij združenega 

dela registriranih za zunanje
trgovinski promet. Z novim 
zakonom o prometu blaga in 
uslug z inozemstvom, je na 
sodišču registriranih 1.188orga- 
nizacij za neposredno trgovino 
z drugimi državami. Tako smo 
dobili 350 klasičnih Specializi
ranih organizacij za blagovno 
menjavo in 838 proizvodnih 
organizacij združenega dela 
s pravico, da uvažajo in izva
žajo.

V skladu z zakonom o oprav
ljanju gospodarskih dejavnosti 
v inozemstvu, je 210 od skupno
1.188 registriranih organizacij 
za uvoz in izvoz ter 15 bank —  
osnovalo na celem svetu 1.056 
svojih enot in predstavništev.

Zakoni so bili dobri s ciljem, 
da usmerijo zunanjetrgovinski 
promet k večji efikasnosti in da, 
kar je prav tako važno, utrdijo 
samoupravne odnose v tej 
sferi gospodarjenja.

Pokrenjen je bil obsežen 
družbeni poseg transformacije 
družbenoekonomskih odnosov 
v inozemstvu. In da takoj po 
vemo, mnogo je bilo storjenega, 
cela akcija pa se odvija še na
prej. Toda o teh dobrih stvareh 
ne bo besed v tem zapisu, pri
hranili jih bomo za neko drugo 
ugodnejšo priložnost.

Nedavno je dnevni tisk pisal 
o izjavah Radoja Kontiča člana 
IS in predsednika Koordinacij
skega odbora IS za organizacije 
združenega dela, ki opravljajo 
posle zunanje trgovinskega 
prometa. Govoril je o zelo 
resnih pojavih v združenem 
delu, ki so dobili širše razsež
nosti.

Združeno delo se često ob 
naša po starem načinu, ne da bi 
bistveno menjalo prejšnje 
stanje, ki nosi znatna obeležja

klasičnih karakteristik zunanje 
trgovine.

Zadnje čase se oživljajo do
ločene ambicije posameznih 
organizacij združenega dela, 
da ustanavljajo čim več svojih 
poslovnih enot v inozemstvu. 
Nedvoumen je vtis, da v večini 
takih primerov samoupravni 
organi in organizacije Zveze 
komunistov v teh organizaci
jah združenega dela sploh ne 
delujejo na omejevanju teh pri
merov.

Sodeč po nekaterih izkušnjah, 
je celoten kontakt vspostavljen 
samo na nivoju predsednika 
poslovodnega organa v državi 
s temi direktorji predstavništva 
v inozemstvu, medtem ko so 
ostali delovni ljudje popolno
ma pasivni v odnosu na vse kar 
se dogaja, bodisi dobro ali 
slabo.

Radoje Kontič zaključuje: 
Drago je to odtujevanje pravic 
neposrednih samoupravljalcev.

Ni sc težko strinjati s takim 
mišljenjem. Avtor tega teksta 
je imel priložnost, da je v tem 
letu spoznal mnoge naše gospo
darske predstavnike v Avstriji, 
Poljski, Bolgariji, Turčiji in na 
bližnjem vzhodu. Nekateri bi 
lahko rekli: Kapo dol. Toda ve
lika večina ni delala ničesar, 
sedela je, uživala in zapravljala 
denar, zbran na račun tujega 
dela. Da spet ne bi čitalcem 
izglodali kot nekdo, ki po ne
potrebnem pretirava, se bomo 
poslužili pokazateljev, ki so 
javno objavljeni.

Imenovali smo Bolgarijo, 
državo, ki za nas predstavlja 
skromnejše tržišče. Kako torej 
poslujemo na takem »skrom
nejšem tržišču«. V Bolgariji 
imamo 26 predstavništev. Pre
teklega leta je Jugoslavija iz
vozila v to sosednjo državo 
vsega v vrednosti 84 milijonov 
dolarjev. To predstavlja v pre
seku po 3,2 milijona dolarjev 
na eno predstavništvo. Izdatki 
za vzdrževanje teh predstav
ništev pa so bili 35 tisoč do
larjev. Samo ena od njih je iz
vozila preteklega leta 20% od 
skupnega izvoza in je s še štiri
mi predstavništvi ustvarila 65% 
jugoslovanskega izvoza v Bol
garijo. To pomeni, da 21 po
slovnih enot beleži vsega 35%  
izvoza, povprečno po 1,5 mili
jona dolarjev v enem letu. Torej 
vrednost uvoza in izvoza preko 
enega predstavništva znaša 
vsega sedem milijonov dolarjev.

Radoje Kontič to komentira: 
Ob največji tolerantnosti v 
Bolgariji, bi dobilo soglasje 
komaj pet predstavništev. V 
Poljski in Češkoslovaški je 
slična situacija. Predstavništva 
v teh državah ustvarjajo iz
voza povprečno od okoli tri do

štiri milijonov dolarjev letno, 
toda nekatera ne beležijo niti 
200 tisoč dolarjev. Poleg 
tega se veliko število predstav
ništev bavi izključno z uvozom.

Lahko še poslužimo drugega 
primera, da ne bi izgledalo, da 
na osnovi netipičnih primerov 
delamo vsebinske zaključke. 
Kot idealen primer je Zvezna 
republika Nemčija, s katero 
imamo poleg Sovjetske zveze 
in Italije najrazvitejšo blagovno 
menjavo. Takoj brez pretira
vanja lahko rečemo, da smo tu 
svetovni rekorderji po številu 
predstavništev. Smo pred vsemi 
socialističnimi in kapitalistični
mi evropskimi državami, za 
nami so ZDA. Mogoče bi se 
po številu predstavnikov z nami 
merila le Japonska, kjer pa bi 
vsaka druga primerjava med 
našo in Japonsko trgovino bila 
pogubna.

Naša trgovska mreža v ZRN 
stane 20%  celokupnega ju 
goslovanskega izvoza na to 
tržišče. Eno delovno mesto 
stane letno 140.000 nemških 
mark, kjer zaposlujemo 1.500 
delavcev. Vse skupaj to stane 
naše gospodarstvo okoli 300 
milijard starih din letno, od 
nosno na štiri dinarje izvože
nega blaga, odvajamo en dinar 
za te trgovce. Od 47 predstav
ništev in organizacij, ki se ba- 
vijo s trgovskim prometom, jih 
19 sodeluje v skupnem izvozu 
z vsega 13%, povprečno samo 
po 1 % letnega izvoza.
Dvanajst organizacij ustvarja 
celo večji uvoz v Jugoslavijo v 
odnosu na izvoz v ZRN. Slika 
je še bolj črna in hujša, če vemo 
da samo beograjski » GENEKS«

preko svojega podjetja »KOM- 
BIK« izvozi dve tretjini skupne 
vrednosti našega izvoza v ZRN.

Kaj delajo ti ljudje, ki smo 
jih na začetku teksta imenovali 
»vojska brezdelnežev«. Krade
jo bogu čas pri belem dnevu, 
to delajo. Nekateri so se po
tegnili v svoja stanovanja in 
zlagajo dolarje za »črne dni«, 
dokler jih končno ne odpošlje
jo domov. Drugi manj obzirni 
poskušajo odpreti privatne 
firme v inozemstvu ali pa se s 
prihranjenim kapitalom priklju
čijo v že obstoječe.

Naši poslovni partnerji nam 
niso samo enkrat zamerili za 
radi obnašanja nekaterih naših 
predstavnikov. Največkrat niso 
dovolj strokovni, drugič niso 
dovolj informirani, tretjič jih 
posel ni zanimal, v kolikor niso 
v njem videli lastne koristi.

Analizirajmo čisto trezno: 
naša zunanjetrgovinska mreža 
ni efikasna. In glomazna je 
tudi. In draga je in v glavnem 
je nekvalificirana. O morali 
poedincev, ki zastopajo sociali
stično Jugoslavijo v svetu, ne 
bi radi govorili.

In zato apeliramo v imenu 
tistih ki v inozemstvu dobro, 
strokovno in pošteno delajo, da 
sc končno zastavi pot vojski 
brezdelnežev ki ne samo da 
slabo delajo, tudi žive na račun 
delovnih ljudi v tej državi.

Imamo zakon, imamo sa
moupravne organe in med njimi 
zvezo komunistov. Če bi sc le ti 
odločili da delujejo energično, 
potem se bo tudi ta armada 
razpršila in v inozemstvu bodo 
ostali ljudje ki so za nas nujni 
in neobhodno potrebni. (D. R.)
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I z d e la v a  sm uč i za o t r o š k e  v oz ičke

N aš i  a v to m e h a n ik i  s t r o k o v n o  in  v e s tn o  o p r a v l j a jo  sv o je  
delo

P a v e l  T r i p l a t  d e la  n a  s e s ta v i  s a n k Balkansko pivenstvo 
v smučanju na vodi

Z g o ra j :  S a n k e  v s k la d iš č u  p r e d  o d p re m o  
S p o d a j :  P o m ič n e  t r ib u n e ,  v o za d ju  s a n k e

Nogomet
ELAN B E G U N JE  :
ELAN BRN CA  5:1 (3:1)

Pred pikniško vzdušje se je 
začelo že v Lescah na nogo
metnem igrišču. Prvi nastop 

.domače ekipe v velikem nogo
metu je bil uspešen za igralce: 
Ferjan, Gradinski, Gašperšič, 
Tonejc  N,, Gombovc, P ra 
protnik, P o la jnar  J., Po la jnar  
M., Kokalj, Dolar, Mandelc, 
Cerar.

N asprotno moštvo je poleg 
bučnega navijanja sodelavk iz 
Brnce, imeli težavo s sestavo 
ekipe. Niso imeli svojega gol- 
mana, med tekmo prvega 
polčasa se je še poškodoval 
Miha Šefic, ki je nastopal za 
ELAN Brnca.

Prva prijateljska tekma je 
bila uspešna in upam, da bomo 
povratno tekmo odigrali že v 
jeseni! Cerar  Jan i Č la n i  iz v rS n eg a  o d b o r a  g o s p o d a r s k e  z b o rn ic e  za G o re n j 

sk o  n a  se ji v E la n u

Organizatorji letošnjega 
Balkanskega prvenstva v sm u 
čanju na vodi so bili vodni 
smučarji iz Makedonije.

Ker se je  tekmovanje odvi
jalo na Dojranskem jezeru, so 
jugoslovanski tekmovalci bili 
primorani opraviti daljšo pot 
kot tekmovalci ostalih dveh 
sosednjih držav — Grčije in 
Bolgarije.

Dojransko jezero leži na 
meji med Jugoslavijo in Grči
jo, vzhodno od Gevgelije. 
Veliko je približno za tri Bo
hinjska jezera. Mediteranske 
države so ga izbrale kot t re 
ning center za zimske tren in 
ge. Klimatski pogoji so po 
meteoroloških podatkih za več 
let nazaj ugodni za smučanje 
na vodi že zgodaj spomladi.

Stari Dojran je turistični 
kraj z veliko hotelov in počit
niških domov delovnih organi
zacij, ki so veliko bolj podobni 
hotelom kot pa sindikalnim 
domovom. Bili pa so ob koncu 
septembra že vsi zaprti in 
Čakali naslednjih dveh mese- 

' 6e'v Jetne sezone.
Pred Balkanskim prven

stvom bi moralo biti po pro- 
. gramu še državno prvenstvo, 

ki pa je bilo izvedeno sam o
s to jn o  le delno, ker so veliki 
valovi onemogočali tekmoval

ce. Pihal je zelo močan in 
mrzel severni veter, ki je m ar 
sikomu vzpodbudil dvom o 
primernosti izbire Dojranske- 
ga jezera za mediteranski 
trening center, za smučanje na 
vodi. V dneh, ko smo bili tam, 
je bil veliko bolj primeren za 
trening surfanja in jadranja .

Tekm ovanje je bilo tudi 
slabo organizirano, kar  tudi ne 
bo pripomoglo k afirmaciji 
Dojrana kot vodnosmučarske- 
ga centra.

Jugoslovanska ekipa je  na 
tekmovanju ponovno potrdila 
prim at,,kot najboljša ekipa na 
Balkanu. K uspehu naše ekipe 
so velik delež prispevali tudi 
člani VSK ELAN, ki s(p v 
disciplinah skoki, slalom ,irj 
figure osvojili eno srebrno in 
|)et bronastih odličij — v 
kategorijah pionirji, člani in 
ženske. •,

Medalje so osvojili pionirji: 
Debeljak Lojze in Gašperšič 
Aleš, člap' Ple,ško Mark in v 
ženski konkurenci Trelc D ar 
ja- \  x

Ti tekmovalci s\o, osvojili 
tudi največ <>dličij v tekm ova
nju za državno prvenstvo, ki 
je pokazalo, ,t(a:je VSK ELAN 
Se vedno med vcinjlnimi klubi v 
smučanju na vodi v Jugosla 
viji. F in ž g a r  P r im o ž



E d e n  izm ed

Ob tednu požarne varnosti
V času od 19. do 25. oktobra 

1981 je v naši republiki Teden 
varstva pred požarom. Teden 
varstva pred požarom ima 
namen, da z vsemi razpolož
ljivimi ukrepi in akcijami sku
šamo dati pomen zm anjševa
nja ogromne gospodarske Ško
de, ki jo za seboj puščajo 
požari in druge elementarne 
nesreče. V zadnjem času š te 
vilo požarov in škode zaradi 
posledice istih že preraščajo v 
naravne katastrofe. M alom ar
nost, neupoštevanje predpisov 
in neodgovornost so glavni 
vzroki, ki zahtevajo vse večjo 
gospodarsko škodo. S požari 
ne uničujemo samo desetletne 
pridobitve našega gospodar
skega razvoja in naravna bo
gastva, v mnogih primerih so 
ogrožena tudi človeška življe
nja.

Nevarnost požara je pri
sotna povsod in ob vsakem 
času, zato je naloga vsakega 
državljana, da brez premišlje- 
nja pristopi v akcijo boja proti 
zmanjševanju posledic, ki jih 
za seboj puščajo požari in 
druge naravne katastrofe. Nič 
nam ne pomagajo organizi
rane požarno-vamostne službe 
in razne gasilske organizacije, 
če se vsak posameznik ne bo 
zavedal, da bomo uspešni pri 
zavarovanju pred požari in 
posledicami istih le tedaj, če 
bo za požarno varnost skrbel 
že doma, na svojem delovnem 
mestu ali drugače povedano, 
povsod kjer se nahaja.

Osnovna naloga v Tednu 
varstva pred požarom ni samo 
v preventivni dejavnosti, a m 
pak tudi pri vzgoji in prosvet- 
ljevanju slehernega kraja in 
delavca, da bo dojel pomen 
požarne varnosti, znal ravnati 
z razpoložljivimi gasilskimi 
napravami ter tudi drugače 
prispeval k uresničitvi uspeha 
v množični akciji ob Tednu 
varstva prd požarom, ki ima 
geslo »Varstvo prd požarom' — 
naša vsakdanja skrb«.

Tudi v riaši delovni organi- ' 
zaciji požarno-varnostna- služ
ba in gasilci, pripravljajo ob
sežno akcijo v okviru. Tedna 
varstva pred požarom. Celotni 
program ima osnovni pouda

rek, kako zmanjšati žarišča 
nevarnosti požara in kako 
zainteresirati vse zaposlene, 
predvsem pa odgovorne osebe, 
za dosledno upoštevanje po
žarno varnostnih ukrepov in 
predpisov.

S stanjem požarne varnosti, 
ki ga sedaj ugotavljamo v naši 
delovni organizaciji, vsekakor 
ne moremo biti zadovoljni. 
Zavedati se moramo, da spada 
ELAN v delovne organizacije, 
ki so v naši občini in tudi v 
širšem merilu ena izmed n a j 
bolj ogroženih.

Osnovne pomanjkljivosti, ki 
jih že vrsto let ugotavlja 
požarnovarnostna služba so 
predvsem v sledečem:

— premajhna odgovornost 
in zavest delavcev, predvsem 
pa vodstvenega kadra v pro
izvodnji, ki se ne zaveda, da so 
prav oni nosilec vseh akcij za 
zmanjšanje požarne nevar
nosti in tudi prvi odgovorni za 
izvajanje požarne varnosti na 
svojem delovnem mestu,

— založeni prehodi in izho
di ter  dostopi do požarno
varnostnih naprav,

— prevelike zaloge vnetlji
vih tekočin na delovnih me
stih,

— neredno odstranjevanje 
vnetljivih in drugih gorljivih 
odpadkov iz oddelkov in obra
tov,

— uporaba kuhalnikov v 
nekaterih oddelkih, čeprav je 
organizirano kuhanje kave in 
drugih toplih napitkov v zato 
določenih kadilnicah itd.

V času Tedna požarne 
varnosti bo posebna komisija 
izvršila pregled s tan ja  požarne 
varnosti v naši delovni orga
nizaciji in na podlagi zapisni
ško ugotovljenih pomanjklji
vosti tudi predlagala ustrezne 
ukrepe. Zavedati se moramo, 
da smo kot delovna organiza
cija nosilec izvajanja požarno
varnostnih ukrepov in predpi
sov in zato ne smemo priča
kovati pomoči in ukrepov s 
strani inšpekcijskih in drugih 
organov od zunaj, ampak mo
ramo le sami zagotoviti ustrez
no požarno varnost.

Poleg požarno varnostnega 
pregleda bo IGD ELAN sklical

v okviru Tedna varstva pred 
požarom svečano sejo uprav 
nega odbora, na kateri bodo 
sodelovali tudi predstavniki 
vodstva delovne organizacije, 
samoupravnih organov in 
družbenopolitičnih organiza

f ^ u n i i v i  * <* r v v  I j  I

cij. Gasilci E lana bodo sodelo
vali tudi na republiški gasilski 
vaji, organizirali razna pre
davanja in se udeležili zaključ
ka občinske proslave ter s tem 
dali svoj prispevek k pomenu 
te pomembne akcije .D „  ••’ Bojan Zajc

Iz e n a č e n a  E la n o v a  m oSka š ta fe ta

Gasilsko tekmovanje 
ELAM:0PT Tržič (4,5:4,5)

P r i  v le če n ju  v rv i  so  zm a g a l i  naš i  gas ilc i

G as i lc i  n a  va j i  v  E la n u

V nedeljo, 4. oktobra 598.1. 
smo imeli gasilci ELAN in ga
silci iz BPT, tokrat že sedmo 
srečanje po vrsti.

Pomerili smo se v štirih žen
skih in petih moških discipli
nah.

Zenske so se pomerile v s tre 
ljanju, metu torbice v krog, 
štafeti in kegljanju.

Moški pa v streljanju, štafe 
ti, vlečenju vrvi, malem nogo
metu in kegljanju.

Po ogorčeni borbi za drago
cene točke in v želji, da zmaga 
ena kot druga ekipa, smo se 
nazadnje razšli z neodločenim 
izidom. Imeli smo dosti sreče.

da je bil rezultat neodločen 
ker nekaj ključnih tekmoval
cev ni bilo. Vse tiste, ki pa so 
prišli na tekmovanje, pa naj 
pohvalim za njihovo borbe
nost.

Po končanem tekmovanju 
smo sprejeli sklep o pobrate 
nju, kajti takih dobrih odno
sov na športnem, kakor tudi 
na strokovnem področju si 
želimo gasilci ELAN in gasilci 
BPT.

Nazadnje naj se zahvalim 
tov. Kolman Bojanu za odlič
no sojenje pri nogometu.

Slavko Langus



Splošni ljudski odpor in družbena samozaščita

diploma

€LAN  BEQUNJE

m otki Jo H S

3 .  mesto 8 6 8  to č k

Za hitro in učinkovito izva
jan je  vseh nalog skrbi štab 
civilne zaščite.

Ukrepi civilne zaščite zaje
majo nalsednje naloge v zvezi 
z zaščito in reševanjem prebi
valstva in materialnih dobrin:

— zaklanjanje prebivalstva 
in materialnih dobrin,

— evakuacija,
— preskrba ogroženega in 

prizadetega prebivalstva,
— zatemnitev,
— maskiranje,
— radiacijska, biološka in 

kemijska zaščita,
— reševanje iz ruševin in ob 

poplavah te r  gašenje požarov,
— zaščita pred eksplozija

mi,
— prva medicinska pomoč,
— prva veterinarska po

moč,
— »sanacija terena in
— ukrepi za red.
V naši delovni organizaciji 

pa imamo v skladu z navodi
lom Sekretaria ta  za ljudsko 
obrambo skupščine občine 
Radovljica ustanovljene n a 
slednje oddelke oziroma enote 
civilne zaščite:

— Š tab  civilne zaščite,
— ekipa prve medicinske 

pomoči,
— oddelek za KBK zaščito,
— tehnično reševalni vod,
— splošna ekipa v DSSS in
— ekipo kurirjev.

D e lo v a n je  in  n a lo g e  
g a s i ls k e g a  o d d e lk a

Naloge obveznikov gasilske
ga oddelka so: reševanje ljudi, 
živine in imovine pred požari 
tako v mirnem času kot tudi v 
vojni, preprečevati požare, 
eksplozije vnetljivih snovi in 
drugo. Njihova sta lna naloga 
pa je preventiva in poučevanje 
delavcev za samoobrambo 
pred požari.

In še o tem, kdo mora služiti 
v enotah  civilne zaščite. V
2. odst. 212. čl. Zakona o ljud
ski obrambi piše:

»Za delovanje v štabih in 
enotah  civilne zaščite se lahko 
razporedijo delovni ljudje in 
občani od dopolnjenega 16. 
leta do dopolnjenega 60. leta 
starosti (moški) oziroma do 
dopolnjenega 55. leta starosti 
(ženske).

Za imenovanje obveznikov 
civilne zaščite so pristojni 
komiteji za LO in DS po 
TOZD, za imenovanje ekip 
oziroma enot pa Delavski svet 
DO.«

Na koncu pa še pohvala in 
čestitke našemu gasilskemu 
oddelku civilne zaščite, še 
posebej pa vodji oddelka 
G REG OR IČ Francu, ki je  s 
svojo požrtvovalnostjo veliko 
pripomogel k takemu uspehu.

V .Z .

S to številko našega glasila 
bomo pričeli redno rubriko pod 
naslovom SPLOŠNI L JU D 
SKI ODPOR IN D R U Ž B E 
NA SAMOZAŠČITA. V tej in 
naslednjih številkah glasila 
bomo predstavili delovanje 
eno t CIV ILN E ZAŠČITE.

Za to številko Smučine smo 
se odločili, da predstavimo naš 
gasilski oddelek civilne zaščite. 
Povod je bilo občinsko tekmo
vanje gasilskih oddelkov civil
ne zaščite dne 27.9. 1981 na

Bledu, na katerem je nastopila 
tudi naša ekipa in zasedla v s 
svoji skupini 3. mesto.

Na kratko pa najprej o delo
vanju civilne zaščite v naši 
delovni organizaciji.

Civilna zaščita je kot del 
sistema ljudske obrambe n a j 
širša oblika pripravljanja in 
udeležbe delavcev v delovni 
organizaciji ELAN pri zaščiti 
in reševanju pred naravnimi in 
drugimi hudimi nesrečami in 
pred vojnimi akcijami.

N a jh i t r e j š i

N a š a  u s p e š n a  g a s i l s k a  te k m o v a ln a  d e s e t in a  CZ K lju b  s t a ln im  o p o z o r i lo m  so  p re h o d i  za loženi!



^iknU tu*5* ' Z LIK  K očev je ,  P o d p re s k a ,  k o t  g o s t je  na
P* n ' U O b isk  d e la v c e v  in  g as i lc ev  »LESNE« iz B rež ic

Elanov sindikalni piknik uspel
Vsako leto se v septembru 

zberemo na sindikalnem pik
niku v Krpinu, ki ga imenuje
mo »Dan E lana« .

T ud i letos smo se dolgo 
pripravljali nanj. Zaradi sla
bega vremena smo ga morali 
celo preložiti. P rav  s tem pa 
smo imeli izredno srečo. D va
najstega je bil izredno lep in 
topel dan, tako da je tudi to 
pripomoglo k tako velikemu 
Številu udeležencev.

Piknik se je sicer pričel po
poldan ob 15. uri, vendar so 
naši predstavniki sprejeli po

vabljene goste iz Brnce že do 
poldan in jim razkazali Elan, 
predvsem smučariio. Z njimi 
so v Lescah odigrali tudi p r i ja 
teljsko nogometno srečanje.

Rezulta t je bil 5:1 za Elan 
Begunje.

Naši gasilci pa so sprejeli 
delegacijo pobratenega gasil
skega društva Bukošek že ob 
dvanajstih  na Bledu in jih 
peljali pred začetkom piknika 
na kosilo v Ribno, naslednji 
dan, v nedeljo, pa še v Vintgar 
in na »Ovčji bal« na Zatrnik.

Č la n i  p o b r a te n e g a  g a s i ls k e g a  druA tva B uko šek  n a  E la n o 
vem  p ik n ik u

P r e d s e d n ik  s in d i k a t a  (v  s red i)  p r e d  p o z d ra v n im  g o v o ro m

I z b r a n a  v r s t a  naS ih  d o m a č ih  k u h a r je v  je  d o b ro  p o s k rb e la  
za  p r e h r a n o  u d e lež en c ev  p ik n ik a

Oboji, tudi tisti iz LIK 
Kočevja, ki so bili samo na 
pikniku, so bili izredno za
dovoljni.

Sam  piknik je bil zelo dobro 
pripravljen. Pri tem mislimo 
na samo organizacijo kot po
strežbo.

Predsednik sindikata DO 
tov. Josip Radevič je v k ra t 
kem otvoritvenem nagovoru 
pozdravil najprej goste in 
domače člane sindikata, njiho
ve svojce ter  upokojence. 
Predsednik pobratenega GD 
Bukošek pa se je pred mikro
fonom zahvalil za povabilo in 
izrazil željo po še tesnejšem 
sodelovanju ter izročil darilo 
— pletenko Bizelj-
čana.

Posebni odbor je pripravil 
šest družabnih iger, ki so zelo 
poživele razpoloženje navzo
čih, ki so glasno bodrili nasto 
pajoče.

T ako  je v zadovoljstvo vseh 
piknik trajal pozno v noč, za 
dobro razpoloženje in ples pa 
je poskrbel ansambel »Tri
glavski kvintet«.

Za zaključek naj zapišem še 
to, da ves čas ni prišlo do 
nikakršnih izgredov, kar po
trjuje, da smo prišli na piknik 
zato, da se medsebojno spo
razumemo, pogovorimo in tudi 
sprostimo.

Želja mnogih je, da bi bilo 
koristno in prijetno, če bi se 
med letom večkrat srečali.

K. S.

T u d i  so d e la v c i  iz B r n c e  (A v s tr i ja )  
vo lje

so  b ili n a  p ik n ik u
i

d o b re



Ugotovitve ob zaključku letovanja
Konec septembra običajno 

vsako leto zapremo naše po
čitniške enote. Pospravimo jih, 
pregledamo opremo in inven
tar, odklopimo vodo, plin in 
elektriko in s tem je  letovanja 
za eno leto konec. Le v Čer- 
varju, kjer imamo stanovanja, 
ki jih je mogoče tudi ogrevati, 
je mogoče še preživeti konec 
tedna ali nekaj dni dopusta.

Tudi letos smo v zadnjih 
dveh tednih meseca septembra 
obiskali vse naše počitniške 
enote in jih pripravili na prezi
movanje.

Ugotovili smo, da je  letos 
preživelo del svojega dopusta 
v naših enotah  na morju kar 
254 družin, kar je največ do
slej. Če upoštevamo, da je v 
poprečju skoraj vsaka družina 
štiričlanska oz. da so v vsaki 
enoti letovali po štirje, ie pre
živelo v naših prikolicah, s ta 
novanjih in hišicah, dopust 
kar čez 1 (KM) oseb. T o  pa že ni 
več tako malo.

Res je, da so bile tudi mož
nosti za letovanje v letošnjem 
letu največje, saj smo lansko 
jesen postavili še 5 prikolic v 
Fažani in letos, tik pred ko
lektivnim dopustom, še 2 
prikolici na Mali Lošinj.

Skupaj imamo na razpolago 
za letovanje na morju 8 hišic v 
Selcih. 4 s tanovanja v Čer- 
varju in 21 prikolic v različnih 
avtocampih kar  je 33  počit
niških enot.

V letošnji sezoni smo začeli 
z letovanjem že po 20. juniju. 
Takoj niso bile vse enote za
sedene, od 1. julija dalje pa je 
bilo vse polno skoraj do
10. septembra.

Najprej smo začeli in n a j 
dalj koristili s tanovanja v 
Červarju. V teh stanovanjih 
se je zvrstilo kar  po 11 izmen v 
vsakem stanovanju. Zelo is
kane in izkoriščene so bile tudi 
prikolice v Baški in Fažani, 
kjer je bilo po 10 izmen v vsaki 
prikolici. V Vrsarju in Selcih 
je bilo po 9 izmen v prikolicah. 
Najm anj delavcev pa je letos 
letovalo v Pakoštanih. Sicer so 
letos v Pakoštanih lahko de
lavci letovali po 10 dni, vendar 
kot izgleda so Pakoštani le 
daleč in je interes zanje ne 
koliko padel. V času kolek
tivnega dopusta je bilo vse 
zasedeno in še kakšen teden 
pred in po kolektivnem do 
pustu, povprečno je bilo po 7 
izmen v vsaki prikolici. Na 
Malem Lošinju, kjer smo 
postavili prikolice šele tik pred 
začetkom kolektivnega dopu
sta, je bilo v vsaki prikolici po 
(i izmen.

Zal pa nam IMV iz Novega 
mest ni dobavil še preostale 3 
prikolice, ki so nam jih v 
začetku sezone tudi obljubili 
in od katerih 2 smo imeli 
namen postaviti v Čateške 
toplice. Upali smo, vse do 
sedaj, da bomo vsaj jeseni 
lahko le poslali še nekaj naših 
delavcev za nekaj dni v te 
toplice. Pa žal iz tega ne bo 
nič, čeprav smo pogodbe za to 
sklenili še pred kolektivnim 
dopustom.

k o  sedaj tudi prebiramo 
vpise v knjige, kam or tisti, ki

letujejo vpisujejo svoje vtise 
želje in pripombe, ugotavlja 
mo, da so bili večina zadovolj
ni, nekateri celo navdušeni 
nad letovanjem v teh naših 
enotah, nad ureditvijo le teh 
in tudi nad kraji, kjer so te 
enote postavljene. Če je  bilo 
naklonjeno še vreme in da niso 
preveč zatajile sanitarije, sko
raj ni bilo nezadovoljnih 
letovalcev.

Teh ugotovitev pa ne more
mo povezati z zapiski, ki so 
tudi v teh knjigah, kot n.pr.: 
Dolomil se je stol, razbila se je 
uč, vrata  so pokvarjena, 

m anjkata  2 žlici. N'č drugega, 
zgolj ta ugotovitev. Kot da se 
tistega, ki je letoval, to ne tiče, 
čeprav se je to zgodilo n a j 
večkrat v njegovi prisotnosti. 
To ni njegovo, to je skupna 
last, to pa je nekaj drugega.

Resnici na ljubo je treba 
povedati, da je  nekajkrat tudi 
tako napisano: razbili srno
krožnik in ga nadomestili z 
drugim, zgubili smo vilice in 
jih dokupili, popravili smo po 
kvarjeno črpalko za vodo, za
menjali smo tuš in predlagamo 
račun. Nekaj je bilo torej le 
tudi takih, ki so vedeli, kaj 
morajo storiti, če so napravili 
škodo in niso čakali, da bi po 
škodbe popravljali šele na 
koncu sezone drugi, ampak so 
sami poskrbeli, da je bilo vse 
spet v redu. Le žal da večina 
letovalcev ni bila takšna.

Se več nerednosti in zanikr- 
nosti pa smo našli v enotah , ki 
pa niso nikjer zapisane. Zad
nji, ki so letovali, so v pred- 
šotorih pustili hladilnike, se
dežne garniture in še vedro ali 
lavor. Hladilniki niso bili v več 
kot polovica primerih čisti, 
bili so pretežno zaprti in so 
zaudarjali. Okna so v večini 
jrikolic pokvarjena, kljub na- 
epkam na vseh oknih, ki opo

zarjajo na pravilni način zapi
ranja. Težko je sprejeti dej
stvo, če ima prikolica 4 okna, 
ki se odpiraio, da so vsa 4 po
kvarjena. Okna so ostala tudi 
v nekaj primerih odprta, tudi 
tisto na strehi, tako da je teklo 
v prikolice.

S tanovanja  v Cervarju 
so bila spomladi prebeljena. 
Sedaj po preteku sezone so 
stene tako m astne in stropi 
tako popackani, da bo treba 
veliki dve stanovanji spet 
beliti.

Ne moremo razumeti, kako 
da se najprej odločimo za n a 
kup prikolic ali stanovanj, jih 
lepo opremimo in tako vanje 
vložimo precejšnja sredstva. V 
teh enotah  radi letujemo, celo

smo navdušeni nad tako ob
liko letovanja, ki je tudi zelo 
poceni, ravnamo pa z njimi 
brezbrižno in negospodarno, če 
ne uničevalsko. Kje je tu 
občutek, da so to naša skupna 
sredstva za katera smo se mo
rali vsi pošteno potruditi,  da 
smo jih ustvarili in s katerimi 
so dolžni ravnati tako, kot če 
bi bila naša osebna last. Če 
temu ni tako, je bolje da bi

vložena sredstva porabili v 
druge namene.

Ko smo kupili prve prikolice 
in si tako hitro  pripravljali 
možnosti za letovanje, smo 
računali, da da jih bomo upo
rabljali vsaj 10 let. Upali pa 
smo, da bodo ob skrbni negi in 
uporabi zdržale tudi več. Po 
tem, kako pa sedaj z njimi 
ravnamo, izgleda da bo ta 
doba precej krajša. Z o f k a  p (,iak

K o n s t r u k to r  p r im e r ja  p r a v i ln o  n a s ta v i t e v  j a m b o r a  in  
j a d e r  n a  »E x p re ssu «

Z a d n j i  p r i je m i  p r i  m o n ta ž i  č o ln o v  T  401



Iz krajevne 
skupnosti Begunje

v ___________________________________

Ob 50-letnici Turističnega društva
T D  Begunje praznuje 50- 

letnico svojega obstoja. Da hi 
zvedeli nekai več o zgodovini, 
sedanjem delovanju in načrtih 
tega društva, smo zaprosili se
danjega predsednika društva 
mg. Maksa Vrečko, naj od
govori na nekaj vprašanj.

50 le t  je  že k a r  lep  ju b i le j .  
L a h k o  p o v e s te ,  k a k o  se je  
vse  sk u p a j  p r a v z a p r a v  z a 
čelo?

Vrečko: Glavni »krivec«, da 
je hilo v prijetnem kraju pod 
Roblekom ustanovljeno tu r i 
stično društvo, je bil tov. Ivan 
Avsenik-Jožovc, ki se je leta 
1931 lotil izgradnje lastnega 
bazena. Pogoj, da je bazen 
sploh lahko gradil, je bila 
ustanovitev Turističnega 
društva. Bazen je voda zaradi 
neustrezne konstrukcije še 
isto leto odnesla, Turistično 
društvo pa je ostalo. Turistov 
je bilo v tistih časih veliko, 
predvsem Hrvatov in ljub 
ljanske gospode. V Begunjah 
je bilo zelo težko najti prosto 
ležišče.

D e lo v a n je  d r u š tv a  je  za 
n e k a j  č a s a  p r e k in i la  d ru g a  
s v e to v n a  v o jn a .  K a k o  je
b ilo  po vojn i?

Vrečko: Po vojni je T I)
prevzelo gostišče v Dragi, ki je 
bilo med vojno požgano, TI)  
na ga je  ob pomoči širše druž- 
tiene skupnosti obnovilo, tako 
da je danes priljubljena točka 
številnih motoriziranih izletni
kov in planincev.

K o t ie zn a n o ,  te m u  g o s t i 
šču  tud i po vo jn i ni b ilo  p r i 
za n e se n o .  V e r je tn o  ves te ,
n a  k a j  m is lim o .

Vrečko: Ja , res je. Gostišče 
je bilo pred leti žrtev velike 
skale, ki se je privalila s po
bočja nad njim in enostavno 
odnesla vhod v gostišče. Skala 
je povzročila takra tn im  čla
nom T D  precej sitnosti in 
stroškov, bila pa je nekaj časa 
po ponovni otvoriti gostišča 
»dobra reklama« za obisko
valce.

In k a k o  je  z d ru g im i  t u 
r is t ič n im i  o b je k t i  v B e 
g u n ja h ?

Vrečko: S kakšnim luksus- 
nim objektom se res ne more
mo pohvaliti. V preteklosti je 
bilo precej prijetnih gostiln v 
Begunjah in po okoliških va 
seh, od katerih se jih je le 
nekaj ohranilo. Danes potrebe 
številnih prehodnih obisko
valcev (muzej, Draga) delno 
pokriva kiosik pred staro šolo, 
zato T D  predvideva v bližnji 
prihodnosti zgraditi nov, večji 
turistični objekt na istem 
kraju, ki bo imel urejene 
sanitarije in del zakritega 
prostora za obiskovalce.

Ce p re id e v a  n a  n o v e jše  
o b d o b je  TD, v e r je tn o  ne

m o rem o  m im o  šp o r tn o - re -  
k r e a c i j s k e g a  c e n t r a  (ŠRC) v 
K rp in u ?

Vrečko: Res je, ŠRC Krpin 
je  v zadnjem času ostal znan 
tudi zunaj občinskih meja Naj 
povem, da je bil omenjeni cen 
ter zgrajen na pobudo in za 
potrebe kolektiva Elan iz Be
gunj, T D  pa se je vključilo v 
dograjevanje centra. Odkupilo 
je zemljišče za prireditveni 
prostor, na katerem je posta 
vilo pokrit oder za muziko in s 
tem doseglo, da je  center d a 
nes zelo primeren za razne 
družabne prireditve. N ajem ni
na za celoten prostor z vsemi 
napravami s tane prireditelja 
petsto starih tisočakov, kar 
vsekakor ni pretirana cena.

Kaj pa  o b isk o v a lc i  ŠRC 
la h k o  p o čn o ,  k a d a r  ni 
p o d o b n ih  p r i re d i te v ?

Vrečko: ( 'en te r  ima oskrbo
van majhen gostinski lokal, 
vzorno urejeno otroško igrišče, 
ki je znano daleč naokrog, nič 
manj znana pa ni tr im steza. V 
zimskem času je poskrbljeno 
tudi za smučarje, saj je v 
sklopu centra urejeno sm u
čišče, ponaša pa se tudi s tem, 
da je eno redkih smučišč pri 
nas, ki je opremljeno z reflek
torji za nočno smuko. P o 
sebnost smučišča je tudi snež
ni top, ki ob primerno nizkih 
tem pera turah  omogoča prije t
no smuko tudi takrat,  ko ni 
naravne bele opojnosti.

V em o, d a  z d o se že n im  n i 
k d a r  n ism o  po v sem  z a d o 
v o ljn i .  K a k š n i  so n a č r t i  za 
n a p re j?

Vrečko: T D  Begunje n a 
merava tudi v bodoče dogra
jevati ta ŠRC, seveda v okviru 
finančnih zmožnosti. Urediti 
nam eravamo peščeno teniško 
igrišče in kasneje tudi av to 
matsko kegljišče. Vse to pa je, 
še enkrat poudarjam, odvisno 
od finančnih sredstev, ki jih 
ima T D  na razpolago.

In od kod  v am  d e n a r ?
Vrečko: Glavni viri finanč

nih sredstev so najemnina od 
gostišča v Dragi, izkupiček od 
prodaje v Krpinu in kiosku ter 
turistične takse.

M ogoče bi se d o ta k n i l a  še 
e n e  p r i re d i tv e ,  ki se je  že 
u d o m a č i la  v K rp in u ,  to  je  
A m a te r s k e  m elod ije .

Vrečko: Pričakoval sem to 
vprašanje. T D  Begunje si je  že 
dalj časa prizadevalo, da bi do 
bilo širšo turistično prireditev, 
in mislim, da smo s prireditvijo 
Amaterske melodije zadeli 
»Žebelj na glavo«. Odziv ak 
tivnih udeležencev je  presegel 
vsa naša pričakovanja in 
prepričan sem, da glas harm o
nike v Krpinu še dolgo ne ho 
utihnil.

M is lite ,  d a  se s te m i a m a 
te r s k im i  m e lo d i ja m i n e  bo 
zgodilo  n e k a j  p o d o b n e g a  
k o t  se je  zgod ilo  s p u s tn im i  
p o v o rk a m i?

Vrečko: Še vedno vztrajam 
pri prejšnji izjavi. Pustne po
vorke smo po nekaj letih res 
morali opustiti iz čisto prepro
stega razloga: ni bilo več
aktivnih udeležencev povorke, 
niedtem ko z gledalci nismo 
imeli tež.av. Na Gorenjskem 
pač ni tiste tradicije, kot jo 
imajo na primer Štajerci, kjer 
so podobne prireditve že dolgo 
časa brez posebnih težav z 
maskami. V našem kraju je 
ohranjena tradicija dobrih 
harmonikarjev, zato se nam za 
obstoj te prireditve ni treba 
bati.

M ogoče bi se ob  k o n cu  
ra z g o v o ra  d o ta k n i l i  še n o 
vega  c e n t r a  v B e g u n ja h .

V e r je tn o  tu d i  tu  TD  ne  bo 
s ta la  ob  s t r a n i ?

Vrečko: Vsekakor ne. T D  bo 
pomagalo rešiti problem, ki je 
v Begunjah, že dalj časa pri
soten. Begunje so praktično 
brez javnih sanitarij,  zato bo 
T D  sofinasirala izgradnjo le- 
teh v sklopu tega novega cen
tra.

Bi za z a k l ju č e k  še k a j  d o 
da li?

Vrečko: Mogoče to, da bi bil 
kot predsednik T D  zelo vesel, 
če bi naši krajani tako kot 
doslej ali pa še bolj skrbeli za 
urejenost okolja. Saj vemo, da 
urejeno okolje v veliki meri 
vpliva na dobro počutje obi
skovalcev našega kraja. Na 
koncu bi še poudaril, da sem 
izredno zadovoljen z ak tiv 
nostjo članov našega odbora 
in udeležbo na naših ses tan 
kih, saj doslej še nismo bili 
nesklepčni. (Iz »Glasila«

bolnice Begunje)

1 .

2 .

3.
4 .

6 .

7 .
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9 -
10.
1 1 .  

1 2 .

Stopnice
1. pridržana zaloga
2. učitelj, vzgojitelj
3. strelni in signalni naboj
4. srečanje dveh rek
5. pisemska ovojnica
6. priimek ital. film. igral
ca (Gian- Maria)

7. ime gled. igralca Peera
8. prebivalci sovj. republike
9. okusen, sočen sadež

10. oboroženo častno 
spremstvo

11. žensko ime

12. srb. pisatelj in kulturni 
delavec—  Slavko (»Argonavti«, 
» Na ljubi sledi«)

Na stopnicah boste dobili 
besede naslednjega pomena:

—  sončni vzhod

—  steklena cev za destilacijo
—  pripomočka za vo

denje konjev
—  bera, zbirka (lat.)

—  središče Kolubarskcga 
premogovnega sistema



Popularni sodelavci GAŠRERSlC

Miran j e  naš servisni 
delavec in je  zaposlen v 
ELANU od leta 1976 dalje. 
Vendar je  najverjetneje  
bolje poznan kot smučar, 
reprezentant Jugoslavije. 
Sm učati je  začel ie  s 6. leti, 
vendar se j e  Sele s 15. leti 
vključil v klub SK Jesenice. 
Čez tri leta pa je  prišel v 
državno reprezentanco, ka 
tere član j e  bil celih 10 let.

Siam pravi, da ko t svoj 
naj večji uspeh šteje doseže
no 11. mesto v slalomu na 
Svetovnem  prvenstvu  1974. 
leta v St. Moritzu. Je tudi 
hitrostn i sorekorder Jugo
slavije z leta 1970 s Plateau 
Rossa (Ita.) s 178,660 km/ h .  
Točke j e  dosegel v Evrop
skem  pokalu, bil na Bal
kanskem  prvenstvu  1976. 
leta drugi v slalomu, 3. v 
veleslalomu; državni prvak  

je  bil v VSL 1971. leta, 1972 
v SL in 1973 v smuku. 
Udeležil se je  tudi Olimpij
skih  iger v Innsbrucku  
1976. leta skupaj s Križajem  
in Kuraltom. Za svoj p r i
spevek na področju sm u
čamo je  dobil B loudkovo  
plaketo.

Po končani tekm ovalni 
dobi se je  zaposlil v ELAN.
V p rv i sezoni j e  bil serviser  
A-reprezentance YU, v dru 
gi je  servisiral p ri ženski 
reprezentanci, vse nasled
nje sezone pa je  pripravljal 
smuči spet A-reprezentanci 
YU-moški.

Poleti pripravlja smuči 
za tekm ovalce v prototipni 
delavnici, pozim i pa  je  ved
no na terenu — tam, kjer so 
tekm e za Svetovni poka l (in 
ostale).

Miran je  ko t tekm ovalec  
vedno vozil ELAN  smuči, 
vendar j e  bilo včasih s p r i
pravo smuči drugače, ka jti 
vsak tekm ovalec si j ih  je  
moral pripravlja ti sam, kot 
se j e  pač znašel (tudi v ho
telskih sobah  —  ker ni bilo 
mize, j e  bilo smuči m ožno  
nasloniti edinole na stene), 
tudi v času počitka. Cim pa  
je  ELAN začel s servisom, 
so se pogoji za pripravo  
smuči sprem enili — izbolj
šali. Začeli so se kazati tudi

boljši rezultati tekm oval
cev in stalno sodelovanje z 
reprezentanco Jugoslavije  
je  privedlo do prem ikov  
tudi v razvoju smuči.

Delovni dan serviserja ni 
dolg S ur ko t v tovarni, pač  
pa m nogokrat daljši. Zgodi 
se, da je  treba prevoziti 
velike razdalje iz kraja v 
kraj v zelo kra tkem  času, 
tudi ponoči in potem  je  tre 
ba pripraviti smuči za novo  
tekm o v vseh mogočih in 
nemogočih prostorih in pri 
različnih temperaturah. 
Vendar Miran pravi, da 
svoje delo opravlja z ve
seljem, k(jub temu, da je  
veliko od doma. Lani je  na 
prim er bil »na terenu« kar  
157 delovnih dni. Poleg 
tega pa se je  treba zavedati 
odgovornosti pri prevozu  
tekm ovalcev, obenem pa  
serviser zastopa tudi firmo, 
državo, reprezentanco.

Njegov delovni dan na 
tekm ah Svetovnega pokala  
se začne ob 6. uri zjutraj. Ze 
večer pred  tem pripravi 
smuči (1 par smuči zahteva  
tudi po  1 uro dela), in ko 
zjutraj trener ugotovi tem 
peraturo snega, se družno  
odločita o mazanju smuči. 
Za tem se smuči prepeljejo  
do tekm ovališča, k jer jih  
tekm ovalci kakšn ih  15 min. 
pred  tekm o preizkušajo in s 
tem preverijo pravilnost 
priprave (morebitni od
vzem robnikov). Vendar pa 
Miran sam pozna specifične 
zahteve tekm ovalcev in 
vrem enskih pogojev, tako  
da ta »operacija« p red  te k 
mo ve likokra t odpade, ali 
pa je  izvedena v manjši 
meri. Ze m ed prvim  tekom  
(ko prevozijo progo prvi 
trije Jugoslovani), vzame 
smuči in j ih  pripravi za 
drugi tek. Pomočnik kasne
je  po prvem  teku  pripelje še 
smuči ostalih članov re
prezentance in se smuči 
kom pletno pripravijo za 
drugi tek. Serviser je  ves 
čas tekm ovanja v s tiku  s 
trenerjem (po walkie-tal- 
kieu), kateri mu sporoča 
tem perature snega in druge 
okoliščine (spremembe Z a to n

tem perature . . .). Po tekm o 
vanju j e  treba smuči p o 
spraviti in se napotiti na 
naslednjo tekmo.

Vsekakor j e  delo servi
serja zanim ivo, spoznati je  
mogoče m nogo sveta, nave
zati s tike  z ljudm i iz raznih  
dežel, vendar pa delo ser
viserja še zdaleč ni tako

prijetno, ko t j e  videti 
vzdušje na tekm i za Sve 
tovni poka l pred  televizor
jem  — doma, v prijetno top
lem prostoru.

Za konec želimo »Gašper
ju« še veliko delovnih uspe
hov in sodelovanja z re
prezentanco.

Tone Stare

Najboljša fotografija z dopusta
Uredniški odbor je podaljšal razpis za najboljšo fotografijo z 

dopusta.
Prejeli smo še dve, skupno torej tri. To sicer ni veliko, vendar 

daje vzpodbudo za naslednje leto.
Uredniški odbor jih bo ocenil in o tem poročal v naslednji 

številki. (op. ur.)

S t i s k a


